
Nowa generacja wyświetlaczy 
obrazu przestrzennego wyma-
ga nowej technologii rejestracji 
obrazu ruchomego.

Bardzo modna ostatnio 
technologia 3D w rzeczywi-
stości oparta jest na rejestra-
cji i wyświetlaniu obrazów 
stereoskopowych, pozwalają-
cych stworzyć wrażenie prze-
strzenności, ale tylko z jedne-
go, ściśle określonego punktu 
widzenia cyfrowych oczu ka-
mery. Dodatkowo konieczność 
noszenia specjalnych okularów 
i problemy zdrowotne spowo-
dowane oglądaniem filmów 
w tej technologii skutecznie po-
wstrzymują rozwój branży 3D.

Coraz więcej firm opraco-
wuje jednak bardziej zaawan-
sowane techniki wyświetlania 
obrazu przestrzennego. Na 
rynku pojawiają się monitory 
przestrzenne, holograficzne, 
eliminujące wady i ogranicze-
nia poprzedniej generacji wy-
świetlaczy 3D, umożliwiające 

obserwowanie sceny niczym 
przez okno. Takie rozwiązania 
pozwalają widzom swobodnie 
przemieszczać się przed moni-
torem i podziwiać obraz trójwy-
miarowy z dowolnego miejsca 
w pomieszczeniu, bez koniecz-
ności korzystania z innych urzą-
dzeń, np. specjalnych okularów.

Potencjał nowych techno-
logii wizyjnych dostrzegli tak-
że naukowcy z Politechniki 
Poznańskiej, którzy w ramach 
8. edycji programu Lider pod-
jęli się budowy innowacyjnego 
systemu rejestracji i przetwa-
rzania obrazu przestrzennego. 
Kierownikiem projektu jest 
Krzysztof Wegner, którego ob-
szarem zainteresowań są za-
gadnienia związane z systema-
mi wizyjnymi nowej generacji.

Krzysztof Wegner zauważył, 
że na rynku brakuje obecnie 
systemu, który umożliwiałby 
rejestrację i przetwarzanie ob-
razu holograficznego o bardzo 
wysokiej rozdzielczości, nie-

zbędnego dla nowej generacji 
urządzeń wyświetlających.

Opracowywany system 
umożliwia wykroczenie poza 
obecnie znane technologie 
rejestracji obrazu 3D. Dzięki 
rejestracji większej ilości in-
formacji zakodowanej w świe-
tle docierającym do kamery, 
opracowane rozwiązanie daje 
możliwość obserwacji sce-
ny w sposób dający widzowi 

wrażenie, że patrzy na nią jak 
przez okno. Ponadto pełniej-
sza rejestracja otaczającego 
nas świata pozwala w jed-
nym ujęciu zmapować całą 
przestrzeń i uzyskać bardzo 
dokładną trójwymiarową pre-
zentację przestrzenną, którą 
następnie można na wiele spo-
sobów adaptować.

— Używając naszej kamery, 
można sfilmować konkretne 

miejsce i mieć jego pełną doku-
mentację przestrzenną — pełen 
trójwymiarowy model w dodat-
ku ruchomy dzięki rejestracji 
z prędkości dochodzącą do 120 
obrazów na sekundę — opisuje 
Krzysztof Wegner.

Aktualnie na Politechnice 
Poznańskiej powstały już pierw-
sze prototypy kamer, które po-
trafią odpowiednio zarejestro-
wać obraz, a następnie — za 
pomocą nowoczesnych moni-
torów lub odpowiednich sy-
mulacji na monitorach klasycz-
nych — dać widzowi złudzenie, 
że ma do czynienia z obrazem 
widzianym jak przez okno — gdy 
widz przesuwa się przed moni-
torem, perspektywa naturalnie 
się zmienia, a widz ma wrażenie 
jakby oglądał widok za prawdzi-
wym oknem.

Możliwości wykorzystania ka-
mer z systemem rejestracji i prze-
twarzania obrazu przestrzen-
nego jest bardzo wiele. Rynek 
zaawansowanych kamer obrazu 

przestrzennego to zarówno seg-
ment kamer konsumenckich, jak 
i urządzeń profesjonalnych.

— Chcielibyśmy, żeby nasza 
kamera była dostępna dla prze-
ciętnego użytkownika, a wiado-
mo, że w dzisiejszych czasach to 
smartfony najczęściej rejestrują 
otaczającą nas rzeczywistość. 
Zatem w smartfonach nasza 
technologia ma największą szan-
sę na popularyzację  — mówi 
Krzysztof Wegner.

Pierwszą wersję kamery 
dla przyszłych inwestorów, 
których aktualnie poszukują, 
naukowcy planują zaprezen-
tować do końca 2019 r.

Projekt jest bardzo innowacyj-
ny i wymaga dużych nakładów fi-
nansowych, dlatego zależy nam, 
aby jak najszybciej pozyskać in-
westora, który pomoże we wdra-
żaniu opracowanej technologii, 
masowej produkcji i zajmie się 
dystrybucją kamer — podsumo-
wuje Krzysztof Wegner.

Jadwiga Pasiut
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Nowa generacja kamer pola światła
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MATERIAŁY PROMOCYJNE CENTRUM INTELIGENTNEGO ROZWOJU

Wiele uprawianych roślin 
porażanych jest przez wiru-
sy powodujące straty w ilości 
i jakości plonu. Jednym z nich 
jest wirus czarnej pierścienio-
wej plamistości pomidora, któ-
rego charakterystykę i wpływ 
na poszczególne gatunki bada 
w Instytucie Ochrony Roślin 
— Państwowym Instytucie 
Badawczym dr Aleksandra 
Zarzyńska-Nowak.

Jak wyglądają prace przy 
projekcie zatytułowanym 
„Infekcyjne kopie wirusa 
czarnej pierścieniowej pla-
mistości pomidora sprzężo-
ne z białkiem zielonej fluore-
scencji (GFP) narzędziem do 
analiz oddziaływań między 
wirusem a gospodarzem”.
W ramach projektu posługuje-
my się techniką molekularną, 
wykorzystującą sztuczne kon-
strukty wprowadzane do roślin 
za pomocą bakterii z rodzaju 
Agrobacterium. Umożliwia 
to odtworzenie infekcyjnego 
wirusa nazywanego kopią in-
fekcyjną. Kopie te umożliwiają 
dowolną manipulację geno-
mem wirusa i mogą być wyko-
rzystywane w wielu badaniach, 
tj. analizie wpływu mutacji na 

zróżnicowanie biologiczne wi-
rusa bądź oddziaływaniu mię-
dzy wirusem a gospodarzem. 
Z punktu widzenia opracowy-
wania nowych strategii ochro-
ny roślin ważne jest zdoby-
wanie jak największej wiedzy 
na temat biologii wirusów. 
Badania wykazały, że wielo-
krotne pasażowanie niektó-
rych izolatów TBRV w jednym 
gospodarzu skutkuje powsta-
waniem małych cząsteczek 
RNA (zwanych defektywnymi 
interferującymi RNA, DI RNA), 
których obecność ma wpływ 
na zmniejszenie intensywno-
ści objawów chorobowych oraz 
jego akumulacji w roślinie.

Czego spodziewa się pani po 
uzyskanych wynikach?
Wyniki badań pozwolą na głęb-
szą analizę wpływu DI RNA na 
ekspresję genów i przebieg 
patogenezy, począwszy od in-
fekcji lokalnej w pojedynczym 
liściu do systemicznego pora-
żenia całej rośliny. Realizacja 
zadań w ramach projektu jest 
punktem wyjścia do dalszych 
prac nad oddziaływaniami 
pomiędzy wirusem a gospoda-
rzem oraz elementem badań 
prowadzonych przez pracow-

ników Zakładu Wirusologii 
i Bakteriologii IOR-PIB nad 
opracowaniem innowacyjnych 
metod ochrony roślin.

Proszę przedstawić zespół 
realizujący projekt.
Naukowcem, z którym naj-
mocniej współpracuję, jest 
pani dr hab. Beata Hasiów-
Jaroszewska. Była promoto-
rem pomocniczym mojej pracy 
doktorskiej i jest kierownikiem 
dwóch pozostałych grantów 
dotyczących TBRV, w któ-
rych jestem wykonawcą. Do 
naszego zespołu należą także 
pani dr Julia Minicka, pani dr 
Katarzyna Trzmiel oraz pani 
mgr inż. Daria Budzyńska.

Na jakim etapie są prace, co 
udało się do tej pory uzy-
skać?
Projekt jest wykonany w poło-
wie. Przygotowujemy pierw-
szą publikację naukową 
dotyczącą tej tematyki i uzy-
skałyśmy część wyników do 
kolejnej. Będą one przydatne 
również do naszych działań 
przy następnym projekcie. 
Zakończenie projektu zapla-
nowane jest na połowę 2020 r.

Jakub Maksymowicz

Technologia granul tleno-
wych to atrakcyjna ekono-
micznie i środowiskowo 
alternatywa dla konwencjo-
nalnych systemów oczyszcza-
nia ścieków.

W obliczu postępującej 
degradacji środowiska natu-
ralnego, wynikającej z jego 
nadmiernej eksploatacji 
przez człowieka, wzrasta 
potrzeba projektowania 
nowych oraz doskonale-
nia istniejących już metod 
jego ochrony.

W Katedrze Biotechnologii 
w Ochronie Środowiska na 
Wydziale Nauk o Środowisku 
Uniwersytetu Warmińsko- 
-Mazurskiego w Olsztynie 
trwają prace nad projektem fi-
nansowanym przez Narodowe 
Centrum Nauki zatytułowa-
nym „Tlenowy osad granulo-
wany efektywną technologią 
oczyszczania ścieków oraz 
źródłem bioproduktów”.

W tej technologii biomasa 
występuje w postaci kulistych 
zbiorowisk mikroorganizmów, 

czyli tzw. granul. Granule wy-
różniają bardzo dobre właści-
wości sedymentacyjne oraz 
możliwość jednoczesnego usu-
wania związków węgla, azotu 
i fosforu. 

— Oczyszczalnia z granulami 
tlenowymi wymaga o 20 proc. 
mniejszej powierzchni i zuży-
wa około 50 proc. mniej energii 
w porównaniu z konwencjo-
nalną oczyszczalnią ścieków — 
wyjaśnia dr hab. inż. Agnieszka 
Cydzik-Kwiatkowska, kierow-
nik projektu.

Co ważne, w projekcie bada 
się też możliwości odzysku 
cennych substancji z powsta-
jącego podczas oczyszczania 
ścieków granulowanego osadu 
nadmiernego, zgodnie z zało-
żeniami recyklingu organicz-
nego, stanowiącego podstawę 
biogospodarki. 

— Powstający osad granu-
lowany jest cennym źródłem 
fosforu i polisacharydów. 
Fosfor stanowi substancję 
nawozową, a polisacharydy 
są testowane jako sorbenty 

do usuwania metali ciężkich. 
Wykazano też, że stabilizacja 
osadu w procesach fermenta-
cji metanowej oraz komposto-
wania pozwala na efektywny 
odzysk energii w postaci bio-
gazu oraz uzyskanie kompo-
stu o bardzo dobrych wła-
ściwościach nawozowych 
— opisuje Agnieszka Cydzik- 
-Kwiatkowska. 

Dodaje ona, że uzyskane 
rezultaty będą stanowiły pod-
stawę do projektowania insta-
lacji z granulami tlenowymi, co 

pozwoli zmniejszyć negatywny 
wpływ człowieka na środowi-
sko.

Pozyskana wiedza na te-
mat biologicznego oczysz-
czania ścieków w technologii 
tlenowego osadu granulowa-
nego pozwoli na połączenie 
efektowności ekonomicznej 
z korzyściami dla środowiska 
naturalnego, co idealnie wpi-
suje się w strategię zrównowa-
żonego rozwoju gospodarcze-
go kraju.

Jadwiga Pasiut

Pojawiła się duża szansa, że le-
czenie stwardnienia zanikowego 
bocznego (ALS) stanie się sku-
teczniejsze. Polski Bank Komórek 
Macierzystych (PBKM) prowadzi 
badania przedkliniczne, a wkrót-
ce rozpocznie badania kliniczne 
nad opracowaniem produktu 
leczniczego terapii zaawansowanej 
opartej na komórkach mezenchy-
malnych z galarety Whartona (WJ- 
-MSC), czyli tkanki pochodzącej ze 
sznura pępowinowego. PBKM re-
alizuje obecnie projekt badawczo-
-rozwojowy o akronimie ALSTEM, 
którego celem jest m.in. opracowa-
nie leku lub terapii opartych na ko-
mórkach macierzystych. To samo-
dzielny projekt PBKM z udziałem 
zewnętrznych ekspertów z Polski 
i zagranicy. W projekcie ALSTEM 
badacze chcą wykazać kliniczne 
bezpieczeństwo i skuteczność le-
czenia ALS przy użyciu WJ-MSC. 
Celem projektu jest także opraco-
wanie panelu badań diagnostycz-
nych pozwalających określić, któ-
rzy pacjenci mogą lepiej reagować 
na terapię komórkową.

— Komórki macierzyste mają 
ogromny potencjał. Mogą prze-
kształcać się w różne typy dojrza-
łych komórek, m.in. mięśniowe 
i nerwowe. Mają szczególne zdolno-
ści immunomodulacyjne — mówi 
prof. nadzw. dr n. med. Mirosław 
Janowski, który współpracuje 
z PBKM przy realizacji projektu.

Właściwości immunomodula-
cyjne komórek mezenchymalnych 
mogą odmienić przebieg choroby 
i rokowanie u pacjentów z ALS.

— ALS jest nieuleczalną, rzadką 
chorobą, wyniszczającą ośrod-
kowy układ nerwowy. Powoduje 
stopniowe osłabienie mięśni, pro-
blemy z połykaniem, mową i osta-
tecznie porażenie mięśni, w tym 
mięśni oddechowych — mówi 
prof. dr hab. n. med. Wojciech 
Maksymowicz, który współpracu-
je z PBKM przy realizacji projektu. 

Choroba dotyka przeważnie 
osoby w starszym wieku, ale zma-
gają się z nią również ludzie młodzi. 

— Naszym ogromnym sukce-
sem będzie znaczące spowolnie-
nie przebiegu choroby, jeśli uda 
nam się przez jakiś czas pacjenta 
utrzymać na tym poziomie, na 
którym jest obecnie i jego stan nie 
pogorszy się — dodaje dyrektor ds. 
badań i rozwoju z PBKM dr n. biol. 
Tomasz Ołdak.

ALS należy do tzw. chorób sie-
rocych. Szacuje się, że cierpi na nią 
około 35 tys. pacjentów w Europie. 
Niestety jak dotąd brak leków, któ-
re wykazują skuteczność w hamo-
waniu progresji choroby. Wstępne 
doniesienia na temat efektów po-
dań WJ-MSC są zachęcające. 

— Przy obecnym stanie wiedzy 
nie możemy pacjentowi zaofero-
wać skutecznego leczenia. Riluzol, 
który jest jedynym zarejestrowa-

nym w Europie lekiem w terapii 
ALS, jedynie w niewielkim stopniu 
przedłuża życie pacjentów. W USA 
zarejestrowany jest ponadto eda-
ravone, który również nie wydaje 
się przełomem w terapii ALS. Taka 
sytuacja skłoniła mnie do poszuki-
wań innych możliwości leczenia — 
tłumaczy specjalista neurologii, dr 
n. med. Mariusz Grudniak, ekspert 
ds. badań i rozwoju w PBKM.

Projekt ALSTEM realizowany 
przez PBKM zdobył dofinansowa-
nie z Narodowego Centrum Badań 
i Rozwoju (NCBiR) w ramach pro-
gramu sektorowego INNO NEURO 
PHARM (Działanie 1.2 „Sektorowe 
programy B+R” w ramach I Osi 
priorytetowej „Wsparcie prowa-
dzenia prac B+R przez przedsię-
biorstwa” Programu Operacyjnego 
Inteligentny Rozwój 2014-2020). 
Projekt PBKM został oceniony naj-
wyżej spośród projektów innych 
polskich firm biotechnologicznych.

Sukces projektu ALSTEM otwo-
rzy drogę do rejestracji centralnej 
terapii WJ-MSC w Europejskiej 
Agencji Leków. PBKM stałby się 
wówczas jedynym na świecie wy-
twórcą takiej terapii komórkowej. 

Anna Wesecka

Walka z roślinnym  
wirusem

Granulacja tlenowa w oczyszczaniu ścieków

Innowacyjne badania nad ALS
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systemu rejestracji i przetwarzania obrazu przestrzennego


